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آقاتهراني:هيچعاقليازفتنهحمايتنميكند

نماينده م�ردم تهران در مجل�س با بيان 
اينكه س�ران فتنه اصل نظام را زير سؤال 
بردند، از قوه قضائيه خواست اجازه انجام 
چنين اقدامات�ي را به هيچ ف�ردي ندهد. 
حجت الاسلام مرتضي آقاتهراني در گفت وگو 
با فارس، با اش��اره به اظهارات روز دوش��نبه 
غلامحسين محسني اژه اي دادستان كل كشور 

و سخنگوي قوه قضائيه درباره سران فتنه گفت: من با فتنه گران به دليل 
اينكه اصل نظام را به مخاطره انداختند، بسيار مخالفم. وي با بيان اينكه 
فرد مخالف مي تواند نظر مخالف خود را بيان كند، اظهار داشت: براي بيان 
نظر مخالف در كشور امكان هايي وجود دارد و اينگونه نيست كه استبداد در 
كشور حاكم باشد. نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي با طرح 
اين سؤال كه مگر مي توان در امريكا هر كاري كه انسان تمايل دارد را انجام 
دهد، تأكيد كرد: سران فتنه اصل نظام را زير سؤال بردند، به راه انداختن 
تظاهرات براي هر كسي كه باشد غلط است زيرا كشور داراي ضابطه و قانون 
است. وي ادامه داد: حتي ممكن است در يك انتخابات و در روند آن تخلف 
هم صورت بگيرد و با توجه به وجود راهكارهايي در اين زمينه در كشور 
بايد از طريق همان راهكارها مسئله را پيگيري كرد. آقاتهراني همچنين 
خاطرنشان كرد كه هيچ انسان عاقلي نمي تواند از فتنه حمايت كند. وي 
خطاب به مسئولان دس��تگاه قضايي گفت: به عنوان يك شهروند از قوه 

قضائيه مي خواهم كه اجازه انجام چنين اقداماتي را به هيچ فردي ندهد. 

محمدحسنانتظاري
رئيسمركزفضايمجازيكشورشد

ايرن�ا: رئيس جمه�وري و رئي�س ش�وراي عال�ي فض�اي مجازي 
كش�ور در حكم�ي »محم�د حس�ن انتظ�اري« را به س�مت دبير 
ش�وراي عال�ي و رئي�س مرك�ز فض�اي مج�ازي منص�وب ك�رد. 
در حكم دكتر حس��ن روحاني خطاب به انتظاري، آمده است: در اجراي 
ماده 2 آيين نامه داخلي شوراي عالي فضاي مجازي كشور مصوب دهم 
تير 1391 آن شورا، با عنايت به تخصص و تجربيات ارزنده جنابعالي، به 
موجب اين حكم به عنوان »دبير شوراي عالي و رئيس مركز فضاي مجازي 
كشور« منصوب مي ش��ويد. رئيس جمهوري در اين حكم افزوده است: 
شايسته است با بهره گيري از آراي صاحب نظران و متخصصان ذي ربط و 
استفاده از توان علمي و امكانات مراكز تحقيقاتي و دانشگاهي كشور نسبت 
به تحقق منويات مقام معظم رهبري در اين مهم، اهتمام ويژه معمول داريد. 
رئيس جمهوري در حكم خود براي انتظاري آورده است: توفيق شما را در 
انجام وظايف محوله با رعايت اصول قانون مداري، اعتدال گرايي و منشور 

اخلاقي دولت تدبير و اميد، از خداوند متعال مسئلت مي كنم. 

نمايندگانسؤالكنندهازوزيرعلومقانعنشدند
س�ؤال كنندگان از وزير عل�وم از توضيح�ات فرجي دان�ا درباره 

دانشجويان ستاره دار قانع نشدند. 
عبدالوحيد فياضي، سخنگوي كميسيون آموزش مجلس در گفت وگو با 
خبرنگار مهر گفت: رضا فرجي دانا عصر امروز )ديروز(براي پاسخ به سؤال 
18 نماينده مجلس در كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس حاضر شد. 
وي افزود: زهره طبيب زاده از اعضاي كميسيون آموزش به نمايندگي از 
ساير امضا كنندگان س��ؤالاتي را در ارتباط با ورود دانشجويان ستاره دار 
به دانشگاه ها از وزير علوم پرسيد اما توضيحات وزير علوم طبيب زاده را 
قانع نكرد. سخنگوي كميسيون آموزش مجلس در پاسخ به اين پرسش 
كه توضيحات فرجي دانا در اين خصوص چه بود خاطرنش��ان كرد: اين 
توضيحات نه تنها قانع كننده نبود بلكه قابل ذكر ش��دن در رسانه ها هم 
نيست. فياضي در مورد مرحله بعد سؤال از وزير علوم گفت: اين سؤال يك 
بار براي كميته آموزش عالي كميسيون آموزش ارسال مي شود و اگر بار 
ديگر نمايندگان از توضيحات قانع نشدند ممكن است موضوع در صحن 

مجلس مطرح شود. 

88498443سرويس  سياسي

تكذيب بركناري فرهاد رهبر از دانشگاه تهران
 برخلاف آنچه كه در برخي سايت ها در خصوص 
بركناري فرهاد رهبر، رئيس دانشگاه تهران اعلام 
شده، وي همچنان به كار خود در اين دانشگاه ادامه 
مي دهد و بركنار نشده اس��ت.  پيش از اين برخي رس��انه هاي خبري از 
بركناري فرهاد رهبر  و انتصاب محمد رحيميان به جاي وي خبر داده بودند. 
با اين حال عبدالحسين فريدون مدير كل دفتر وزارتي وزارت علوم نيز با 
تكذيب اين خبر گفته است تاكنون موردي در خصوص استعفا يا بركناري 
فرهاد رهبر نداشته است و اين مورد شايعه اي بيش نيست. وي تأكيد كرد: 
هيچ برنامه اي براي بركناري فرهاد رهبر از رياست دانشگاه تهران وجود 
ندارد. با تغيير و تحولات اخير دانشگاه ها چندي است كه اخبار و شايعاتي 
مربوط به بركناري فرهاد رهبر از دانشگاه تهران منتشر و گزينه هاي زيادي 

نيز براي جانشيني وي معرفي مي شود. 

درخواست حقيرانه از اولاند با چاشني وطن فروشي
 تعدادي از اصلاح طلب��ان و نيز نيروه��اي معارض 
جمهوري اسلامي با ارسال نامه هايي خواستار تغيير 
ديدگاه فرانسه در مذاكرات ژنو شدند.  عمادالدين باقي از چهره هاي نزديك 
به طيف تندرو اصلاح طلب نيز با ارسال نامه اي به فرانسوا اولاند، ضمن وارد 
كردن انتقاداتي به جمهوري اسلامي در حوزه حقوق بشر به رئيس جمهور 
فرانس��ه نوش��ته اس��ت: تصميم دولت ش��ما در مخالفت با تلاش هاي 
مسالمت آميز دولت جديد ايران نه تنها نفي اراده مردم ايران بود، بلكه راه را 
ناخواسته براي ائتلاف نانوشته جريانات تندرو و اقتدارگرا در داخل ايران و 
جريانات راديكال خارج از ايران باز مي كند و كار ما فعالان حقوق بشر را 
حتي سخت تر مي كند. باقي در نامه خود آورده است: »من به عنوان كسي 
كه دريافت مدال كميسيون ملي حقوق بشر فرانسه در سال 2005 را جزو 
افتخارات زندگي خود مي داند، از شما درخواست مي كنم فارغ از تأثيرات 
مواضع جريانات راديكال در خاورميانه، روند مهم تحولات اخير ايران را مد 
نظر قرار دهيد. مردم ايران همواره نسبت به فرانسه نگاهي مثبت داشته اند. 
نبايد اين حسن ظن را قرباني جلب نظر تندروها كرد. لازم به ذكر است 
دولت فرانسه بر پايه منافع اقتصادي كه از دولت هاي ارتجاعي عرب منطقه 
انتظار دارد و نيز پيوند هاي عميق با رژيم صهيونيستي رفتار خود را تنظيم 

مي كند، نه درخواست تعدادي فعال حقوق بشري در ايران!
 

ادعاي خاتمي دستمايه ضد انقلاب عليه نظام
 بعد از انتشار خبر كشته شدن معاون وزير صنايع 
و عضو هيئت مديره مسكن مهر پرند تلاش هايي 
از سوي جريان ضد انقلاب و فتنه براي سازماندهي شده بودن اين قتل ها 
آغاز شده است.  بنا بر اين گزارش نشان دادن فضاي رعب و وحشت از سوي 
منافقين آنجا جالب توجه نشان مي دهد كه خاتمي چندي پيش به وقوع 
ترور و خشونت اشاره نمود و منافقين و فتنه گران نيز از اين سخنان وي در 
حال بهره برداري هستند. اينكه برخي كاربران ضدانقلاب با انتشار مطالبي 
تلاش مي كنند با القاي ترور بودن قتل هاي اخير آنها را سازمان يافته نشان 
دهند نش��ان از برنامه ريزي دش��من براي ايجاد فتنه اي جديد است كه 
هوشياري مسئولان را مي طلبد. همچنين برخي از كاربران وابسته به فتنه 
با انتش��ار صحبت هاي خاتمي و هش��دار وي درباره به ترور ختم شدن 
جريانهاي تخريبي، تلاش دارند اين تحركات را به گروه هاي تندرو نسبت 

دهند تا خود بتوانند از اين آب گل آلود بهترين بهره برداري را بنمايند. 

ملاحظاتيدرگامهايميانيتوافقنامهژنو
توافقنامه ژنو با همه فراز و فرودهاي قب��ل و حين تدوين آن، از حيث 
متعهدسازي غرب به عدم توسعه تحريم ها و فشارهاي جديد اقتصادي و 
مالي عليه ايران، نتيجه مستقيم ديپلماسي محور شدن مراوده- مبارزه 
طرفين اس��ت. در قالب اين س��ند ش��به حقوقي، غرب و عمدتاً ايران 
تعهداتي را پذيرا شده اند تا آتش تحريم و فشار فروكش نموده و طرفين 
با گفت وگو به رفع ابهام از خط مشي همديگر بپردازند. آنچه در رابطه با 
متدولوژي توافق ژنو برجسته به نظر مي رسد، توافق روشن در خصوص 
گام نخست و لحاظ الزاماتي با آس��تانه بالا براي ايران و حتي غرب در 
مقايسه با گام هاي ديگر است. محتواي گام سوم، بر اساس صراحت سند 
چهار صفحه اي توافقنامه ژنو و در مقايسه با محورهاي گام اول، به جز 
مسئله تصويب و اجراي پروتكل الحاقي كه ممكن است هم وزن با لغو 
كامل تحريم هاي ايران )اعم از تحريم هاي شوراي امنيت، اتحاديه اروپا و 
امريكا در رابطه با بخش هاي مختلف هسته اي، مالي، صنعتي و همچنين 
نظامي كشور( باشد، چندان وزني ندارند. اما نكته مهم تر، ابهامات راجع 
به گام هاي مياني است. بنا به توافق طرفين، محتواي اين گام يا گام ها 
را طرفين از طريق كميسيون مشترك پيگيري و تعيين خواهند كرد. 
به عنوان قرينه اي از محتواي اين مرحله از فرايند سه مرحله اي توافق 
جامع مقرر در سند مذكور، تنها به نكته اي اشاره شده كه ترجمه رسمي 

وزارت امور خارجه از آن چنين است:
»در فاصله مي��ان گام هاي اوليه و گام آخر، گام ه��اي ديگري از جمله 
پرداختن به قطعنامه هاي شوراي امنيت با هدف پايان رضايت بخش 
بررسي موضوع توسط شوراي امنيت سازمان ملل متحد وجود خواهد 

داشت.«
متعاقب انتش��ار متن توافقنامه مذك��ور، يكي از محوره��اي ارزيابي 
احتياطي يا انتقادي از مت��ن مذكور، ابهامات و ناگفته ه��ا در رابطه با 
گام هاي مياني بوده است. در واقع، هرچند همان مفاد و محورهاي گام 
نخست نيز به صورت عميق موجب جلب توجه محافل مختلف تحليلي 
و راهبردي داخلي و خارجي شده است اما جا دارد گام هاي مياني نيز به 

صورت مناسب مورد تامل و انديشه قرار گيرد. 
در اين رابطه، چند نكته مهم قابل توجه به نظر مي رسد:

مسئله نخست، اصل و نفس ورود به قطعنامه هاي شوراي امنيت عليه 
جمهوري اسلامي ايران است. البته كه تحقق خواسته اصلي ملت و نظام 
اين بوده و هست كه بايد تحريم هاي مذكور به صورت كامل برداشته 
شود و وضعيت به حالت سابق بر آن اعاده گردد. اما در كنار اين خواسته 
و مطالبه ملي، يك موضع ملي نيز داير بر نامشروع بودن قطعنامه هاي 
مذكور وجود داشته است. در اين رابطه، اسناد متعددي توسط نهادهاي 
مختلف به ويژه دستگاه ديپلماسي و اركان آن در مركز و خارج از كشور 
تدوين  و به مجامع بين المللي منعكس شده و حتي برخي نيز به عنوان 
اسناد رسمي آژانس بين المللي انرژي اتمي به ثبت رسيده است. البته 
در برخي از اظهارات جديد، موضع مذكور ب��ه »تحريم هاي ظالمانه و 
ناعادلانه« تعديل شده اس��ت اما به هر حال، مبناي حقوقي دقيق اين 
مواضع در هر حد كه باشد، عدم مش��روعيت حقوقي آنها هم به لحاظ 
نقض قواعد ماه��وي حقوق بين الملل و هم قواعد و آئين هاي ش��كلي 
است. به نظر مي رسد برداشت ملي در اين رابطه، از مباني و مستندات 
حقوقي بين المللي فراواني برخوردار است و بخشي از دكترين حقوقي 
بين المللي جديد نيز به همين سمت تمايل داشته است كه از حق ايران 
در برابر قطعنامه هاي نامشروع شوراي امنيت )و حتي عدم مشروعيت 
ارجاع ابتدايي مسئله هسته اي به آن شورا و امنيتي كردن يك مسئله 

فني انرژي هسته اي( حمايت نمايد. 
در اين رابطه، پرسشي كه به لحاظ پيامدشناسي توافقنامه ژنو )به ويژه 
مفاد راجع به گام هاي مياني( مطرح شده، اين است كه آيا ايران با اين 
عبارت توافقنامه مذكور، از موضع خود كوتاه آم��ده و رويكرد خود را 
تغيير داده است يا خير. وزير امور خارجه در جلسه علني مجلس شوراي 
اسلامي در هفته گذشته، با اشاره به تعهدات ايران در مقابل مذاكرات 
ژنو 3 و در واقع به منظور پاس��خ دادن به اين پرسش، بيان داشت: در 
مقابل امتيازاتي كه گرفته ايم پذيرفته ايم كه از اين پس به قطعنامه ها 

بپردازيم. اما اين به آن معنا نيست كه قطعنامه ها را پذيرفته ايم. 
نكته مهم ديگ��ر، ادراك معنا و منظ��ور توافقنامه ژن��و از پرداختن به 
قطعنامه هاي شوراي امنيت به عنوان تنها محور صريح گام هاي مياني 
است. اين سند تنها به »هدف« غايي اين گام اش��اره كرده است و آن 
پايان دادن رضايت بخش اين موضوع توس��ط شوراي امنيت است كه 
خارج كردن آن از دستوركار دائمي شوراي امنيت، نتيجه مستقيم آن 
خواهد بود. اما »نحوه« تأمين رضايت اعضاي ش��وراي امنيت و عمدتاً 
همان پنج عضو دائم حاضر در گروه 1+5، اصلي ترين ابهام اين گام است. 
از آنجا كه قطعنامه هاي شوراي امنيت ابعاد گسترده اي دارند كه فراتر از 
تحريم ها هستند، آيا تنها با ورود فني و هسته اي به اين قطعنامه مي توان 
رضايت شورا را براي لغو قطعنامه هاي قبلي فراهم كرد يا اينكه ايران   
به عرصه هاي غيرهس��ته اي قطعنامه هاي مذكور نظير مسائل نظامي 
و موش��كي نيز بايد ورود نمايد؟ چندي پيش يك��ي از مقامات نظامي 
امريكا از انتقاد وارده بر توافقنامه ژنو به لحاظ عدم اشاره صريح به توقف 
و كاهش فعاليت هاي موشكي بالستيك ايران، چنين موضوعي را قابل 
پيگيري شمرده بود. اين مسئله، نگراني ها در رابطه با محتواي مطالبات 

غرب در اين زمينه و در گام مياني را به وجود آورده است. 
در واقع، مسئله مهم اين است كه داده- ستانده در گام مياني چه خواهد 
بود؟ ما چه نوع امتيازهايي را در اين گام دنبال خواهيم كرد و در مقابل، 

از چه عرصه اي و چه نوع  امتيازي را به طرف هاي مقابل خواهيم داد؟ 
در اين زمينه، تا كنون اظهارنظر و قرينه روشني به دست نيامده است 
زيرا عمدتاً طرفين ت��وان و توجه خود را به گام ه��اي اوليه معطوف و 
متمركز نموده اند. اما روش��ن اس��ت كه ورود به قطعنامه هاي شوراي 
امنيت بايد ورود هس��ته اي باشد و نه موش��كي. در واقع، تحريم هاي 
شوراي امنيت بر بخش نظامي و محدوديت هاي ماهوي وضع شده بر 
برنامه موشكي كشورمان، امري فرعي و نشأت گرفته از نگاه غيرواقعي 
غرب به ارتباط آن با فعاليت هاي هسته اي است و از اين رو، با حل شدن 
ابهامات راجع به فعاليت هاي هسته اي و شفاف سازي ها در اين زمينه، 
اين امر فرعي و حاشيه اي نيز بايد به صورت خودبه خود و كامل برطرف 
شود و پذيرش هرگونه محدوديت در اين زمينه، غيرقابل قبول است. 
فراموش نكنيم كه غرب تماي��ل بالايي براي اس��تفاده از صحنه هاي 
مختلف بين المللي به منظور ورود به مسائل موشكي كشورمان دارد و 

در اين رابطه دقت نظر و هوشياري الزامي است. 
در هر حال، اين ابهامات و نگراني ها، نشأت گرفته از ناروشن بودن ساير 
ابعاد و محورهاي گام هاي مياني هستند. ورود به محتواي قطعنامه ها، 
عملًا چندان فاصله اي با مشروع ش��ماري آنها نخواهد داشت. بررسي 
مفاد تدابيري كه توسط شورا تحميل ش��ده است و تلاش براي جلب 
رضايت ش��ورا براي انص��راف از مواضع و برداش��ت هايي ك��ه مبناي 
قطعنامه هاي مذكور بوده اند، عملًا با ادراك قطعنامه هاي به عنوان يك 
پديده بين المللي همراه بوده و اين موارد از همديگر لاينفك هس��تند 
اما موضع گيري رسمي در زمينه اصرار بر نامشروع بودن قطعنامه هاي 
مذكور، امري مناسب و مطلوب بلكه داراي آثار حقوقي بين المللي به 
عنوان رويه دولت ها است هرچند در كنار آن، به منظور جلب رضايت 

شورا و انصراف از تحريم ها و محدوديت هاي ماهيتي نيز اقدام شود. 
اما بايد توجه داش��ت كه گام ه��اي مياني، ظرفيتي ب��راي طرفين در 
پيگيري گام نخست و رسيدن به گام نهايي اس��ت. بايد پيش از آنكه 
طرف مقابل پيشنهادهاي خود را در اين زمينه روي ميز بگذارد، در اين 
رابطه گزينه هاي مطلوب كش��ور به گونه اي تدوين و مهياي عرضه در 
كميسيون مشترك ايران و گروه 1+5 شود كه تناسب داده- ستانده و 

صيانت از حقوق راستين و حقه كشور تضمين شود. 
* استاديار حقوق بين الملل

دكتر نادر ساعد*

لاريجاني: وزير سن بالا از دوستان خود كه سن آنها هم بالاست استفاده مي كند

سالمنديدولت،صدايخانهملترادرآورد

كابين�ه دولت يازده�م اگرچه س�ريع و فوري 
ش�كل گرفت و معرفي وزراي پيش�نهادي در 
اس�رع وقت توس�ط دكتر روحاني، تحس�ين 
نماين�دگان ملت در مجل�س را برانگيخت، اما 
از همان ابتدا يك نكته باع�ث انتقاد به كابينه 
دكتر روحاني بود و آن هم س�ن بالاي وزيراني 
كه قرار است طي چهار سال سكان كار اجرايي 
كشور را در دست بگيرند. ميانگين سن كابينه 
دكتر روحاني 58 سال است و در حالي كه بارها 
از س�وي كارشناس�ان تأكيد ب�ه ورود جوانان 
شايسته در عرصه كار اجرايي شده بود، اما دكتر 
روحاني به اين نقدها توجهي نكرد و كابينه اي 
تشكيل داد كه به كابينه پيرمردها شبيه شد. 
شايد يكي از دلايلي كه تا امروز هم كمترين تغيير 
مثبتي در كشور رخ داده و بيش��تر شاهد تئوري 
پردازي و نقد دولت گذش��ته هس��تيم كه اين از 
ساده ترين و راحت ترين كارهاست، آسايش طلبي 
و كم حوصلگي اكثر وزيران و مديران دولت يازدهم 
است كه با توجه به سن و سالي كه از آنها گذشته 
ترجيح مي دهند به جاي تكاپو و انجام كار و فعاليت 
به فازهاي مطالعاتي و نقادي يك پروژه اكتفا كنند! 
يعني همان چيزي كه عمدتا طي 100 روز گذشته 

از كابينه با ميانگين سن 58 سال شاهد بوديم. 
در همين راستا و با توجه به آنكه برخي مديراني 
كه براي بخش هاي مختل��ف كار اجرايي انتخاب 
مي شوند هم در رديف سني همان وزراي سالمند 
هستند، نمايندگان مجلس كه از ادامه اين روند 
نگراني دارند صدايشان در آمد و دو فوريت طرحي 
را با عن��وان » ممنوعيت  به كارگيري و اش��تغال 
بازنشستگان در مشاغل اجرايي و ستادي« مورد 
بحث و بررس��ي قرار داده و در جلس��ه علني روز 

يك شنبه پارلمان به تصويب رساندند. 
     دول�ت ب�ه دغدغه نماين�دگان مجلس 

احترام بگذارد
در ادام��ه بررس��ي اين ط��رح، مجلس ش��وراي 
اسلامي روز گذشته نيز جلس��ه اي علني داشت 
كه نمايندگان كليات طرح دو فوريتي ممنوعيت 
به كارگيري و اشتغال بازنشس��تگان در مشاغل 
اجرايي و ستادي را مورد بحث و بررسي قرار دادند 
و وكلاي ملت با 127 رأي موافق، 69 رأي مخالف 
و 8 رأي ممتنع از 235 نماينده حاضر در جلسه، 

كليات طرح مذكور را به تصويب نرساندند. 
علي لاريجاني، رئيس مجلس شوراي اسلامي پس 
از عدم تصويب كليات اين طرح، گفت: نمايندگان 

دولت در جلسه علني امروز حضور دارند و بايد به 
اين دغدغه نمايندگان توجه كنند. وي افزود: واقعا 
دغدغه نمايندگان درست و احساس آنان اين است 
كه افرادي كه در جريان هاي مخالف حضور و توان 
كار دارند، به خاطر اينكه وزير سن بالايي دارد و از 
دوستان خودش كه سن آنها هم بالاست استفاده 
مي كند، از اين جوانان استفاده نمي شود. لاريجاني 
با تأكيد ب��ر اينكه به دغدغ��ه نمايندگان مجلس 
احترام بگذاريد و آن را رفع كنيد، گفت: نمايندگان 
مجلس به خاطر شرايط كش��ور به اين طرح رأي 
ندادند اما دغدغه آنان در اين زمينه درست است. 

قبل از اين واكنش لاريجاني البته علي مطهري، 
نماينده مردم ته��ران در مجلس ك��ه در جريان 
رس��يدگي به اين طرح به عنوان مخالف تصويب 
كلي��ات نطق ك��رد، اظهار داش��ت: م��ن به طور 
كلي دول��ت را از اين موضوع )ب��ه كارگيري افراد 
بازنشس��ته( مبرا نمي دانم و در مناط��ق آزاد اين 
افراط رخ داده اس��ت. نماينده مردم تهران افزود: 
من اطلاع دارم كه رئيس جمه��ور اين موضوع را 
به آقاي تركان تذك��ر داده اند. مطهري با تأكيد بر 
اينكه اين موضوع با گفت وگو ب��ا دولت قابل حل 
است و نيازي به قانون گذاري نيست، يادآور شد: 
اين طرح مخالف با برنامه پنجم توسعه است دست 
دولت باز است و مي تواند بسياري از اين انتصابات 
را انجام دهد. وي با اشاره به تبصره اين طرح مبني 
بر اينكه ظرف 15 روز افراد بازنشس��ته اي كه در 
دولت جذب شدند بايد انصراف دهند، گفت: اگر 
بين مس��ئولان دولتي 50 نفر مشمول اين طرح 
باش��ند آيا منطقا ظرف 15 روز امكان جايگزيني 

اين افراد وجود دارد؟
    نگران�ي نماين�دگان از ورود بيش از حد 

سالمندان به دولت يازدهم
با وج��ود آنكه كليات ط��رح مذكور ب��ه تصويب 
نمايندگان نرسيده اس��ت، اما نگاهي به اظهارات 
آنها نشان مي دهد كه نسبت به ورود بيش از حد 
سالمندان و بازنشستگان به دولت يازدهم نگراني و 
دغدغه جدي دارند و اگر به اين طرح رأي نداده اند 

به خاطر برخي مصالح و اوضاع كشور بوده است. 
محمد آش��وري، نماين��ده م��ردم بندرعباس در 
مجلس شوراي اسلامي در اين باره معتقد است: 
دغدغه هايي بين نمايندگان مجلس درباره انتصاب 
بازنشستگان در مشاغل مختلف مطرح شده است 
كه دغدغه هاي درستي است. نماينده بندرعباس با 
بيان اينكه انتصاب بازنشستگان در مشاغل اجرايي 

و ستادي توسط دولت از حد استاندارد خود خارج 
شده اس��ت، گفت: بايد بدانيم حل اين مشكل و 
پاسخگويي به اين دغدغه دليل بر اين نمي شود كه 
ما به صورت شتابزده قانوني را به تصويب برسانيم، 
نخستين ايراد و اشكال اين است كه يك اخلالي 
در اين ش��رايط در كار دولت ايجاد مي شود، البته 
اين گلايه درس��ت اس��ت و دولت هم بايد توجه 
داشته باشد كه انتصاب بازنشستگان در مشاغل 
اجرايي و ستادي از حد اس��تاندارد خارج نشود. 
آشوري خاطرنشان كرد: مستثنا كردن مجلس و 
قوه قضائيه از اين طرح نيز جاي سؤال دارد و بايد 
ساير سازمان ها و نهادها را هم به آن اضافه كنيم، 
دولت به عنوان متصدي امور اجراي��ي، امروز در 
يك نبرد ديپلماتيك ق��رار دارد، بنابراين بايد به 

او كمك كنيم.  
وي اضافه ك��رد: برخي دولت ه��ا تجربه گرايي را 
محور كار خود در انتصاب افراد قرار دادند و برخي 
از دولت ها ه��م جوان گرايي را اصل ق��رار دادند، 
اما به نظر مي رس��د بايد يك رون��د متعادلي بين 
تجربه گرايي و جوان گرايي در انتص��اب افراد در 

مشاغل اجرايي مد نظر قرار گيرد. 
احمد منظري توكلي، نماينده مردم بافت در مجلس 
شوراي اسلامي نيز در اين زمينه در سخناني گفت: 
»در بحث انرژي هسته اي شاهد بوديم كه جواناني 
مثل ش��هيد علي محمدي و ش��هيد ش��هرياري، 
توانس��تند اين علم و تكنول��وژي را در كش��ور ما 
گسترش دهند بنابراين براي ميدان جهاد اقتصادي 
و كار و تلاش در ش��رايط ام��روز، جوانان خوبي در 
كشورمان حضور دارند. منظري توكلي تأكيد كرد: 
امروز در برابر سوگندي كه ياد كرديم، در برابر سيل 
جوانان متخصص و تحصيلكرده بيكار كشور، مسئول 
و متعهديم و بايد براي حل مشكل اين قشر، تدابير 

لازم را اتخاذ كنيم. 
كمال عليپور، نماينده مردم قائم شهر نيز در جلسه 
علني صبح روز سه شنبه در س��خناني به عنوان 
اولين موافق كليات ط��رح دوفوريتي ممنوعيت 
به كارگيري و اش��تغال بازنشستگان در مشاغل 
اجرايي و ستادي، اظهار داشت: اين دولت، دولت 
اعتدال اس��ت و در انتصابات افراد اعتدال رعايت 
نشده است.  وي افزود: ما هم همين نظر را داريم 
كه بهتر اس��ت از تيغ قانون اس��تفاده نكنيم و با 
دولت مذاك��ره كنيم اما اگر بنش��ينيم و مذاكره 
كنيم، مي بينيم كه بيش از 100 روز گذش��ته و 
كلي افراد بازنشس��ته كه از 10 تا 15 سال پيش 

بازنشسته شدند در سيستم اجرايي كشور مشغول 
فعاليت هستند.  مهرداد بذرپاش، نماينده مردم 
تهران در مجلس شوراي اس��لامي در موافقت با 
طرح ممنوعيت به كار گيري افراد بازنشس��ته در 
مشاغل اجرايي و س��تادي با بيان اينكه استفاده 
از افراد بازنشسته سبب ايجاد مديريت ايستا و به 
وجود آمدن فساد در كشور است، گفت: مجلس 
به اين دليل به دنبال تصويب فوريت اين طرح بود 
كه با وجود گذشت چهار ماه از آغاز فعاليت دولت 
در مجموع بيش از 54 نفر از بازنشستگان بالاي 
10 سال در مشاغل دولتي به كار گرفته شده اند؛ 
در صورت ادامه اين روند به هيچ عنوان اين تعداد 
به اين 54 نفر محدود نخواهد ماند.  نماينده مردم 
تهران در مجلس ادامه داد: آيا كشور ما با گذشت 
بيش از 34 سال از وقوع انقلاب اسلامي اين تعداد 
نيرو ندارد كه نياز به به كارگيري بازنشس��تگان 

نداشته باشد. 
بذرپاش در ادامه تصريح كرد: آنگونه كه همكاران 
ما به اين مس��ئله اذعان مي دارند ما شاهد نوعي 
مديريت ايستا و كم تحرك در بخشي از دستگاه ها 
هستيم و همين مسئله سبب شده است تا مجلس 
به دنبال استفاده از ابزارهاي نظارتي خود باشد كه 

از جمله مي توان به استيضاح اشاره كرد. 
وي افزود: برخي از دوستان مي گويند كه استيضاح 
كردن در شرايط فعلي به تقابل با دولت مي انجامد 
از اين رو ما بايد از ساير مكانيزم هاي قانوني در اين 
باره استفاده كنيم.  نماينده مردم تهران در مجلس 
ادامه داد: اين طرح به هيچ عنوان به معناي تقابل 
با دولت نيست بلكه به دنبال كمك به دولت براي 

اجراي بهتر وظايف خود است. 
بذرپاش گفت: اگر ما با يك مديريتي كم تحرك 
و ايستا مواجه باش��يم كس��ب و كار آقازاده ها و 
افراد حاشيه اي رونق مي گيرد و مقاصدي ايجاد 
مي شود. چرا ما بايد بس��تري از مديريت را ايجاد 
كنيم كه س��بب حضور افراد حاشيه اي را فراهم 

كنيم. 
نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي 
ادامه داد: البته بايد به اين نكته اشاره كرد كه طرح 
فوق نافي ارزش هاي افراد بازنشسته نيست و بايد 
به معيشت آنها رسيدگي شود و سامانه اي براي 

استفاده از تجربيات افراد فراهم شود. 
   توصي�ه اي ب�ه دولت براي داش�تن يك 

گزارش واقعي از 100 روز آينده
اين انتقادات و دغدغه هاي نمايندگان مجلس كه 
به درستي ابراز مي شود، نشانه اي است براي آنكه 
دولت با توجه به آن در آينده به استبداد رأي محكوم 
نش��ود. تداوم عملكرد منفي دولت در جذب افراد 
سالمند به جاي جوانان متخصص و تحصيلكرده در 
رده مديريتي نه تنها به عنوان يك بازي سياسي در 
زمينه هاي اقتصادي شناخته مي شود كه حتي در 
آينده مي تواند ضررهاي فراواني را براي كشور داشته 
باشد. به هر حال دولت بايد نسبت به اين موضوعات 
پاسخگو باشد و توضيح دهد آن وزيري كه در جلسه 
يكي از كميس��يون هاي مجلس در ميانه سخنان 
نمايندگان به خاطر خستگي هاي ناشي از كهولت 
سن به خواب رفت، چگونه مي خواهد و اصلا مي تواند 
در وزارتخانه آن مسئوليت هاي سنگين يك وزير را به 
اجرا رساند؟ خصوصا آنكه وقتي اين وزيران، مديران 
رده هاي مختلف را هم از ميان دوستان و همكاران 
هم سن و سال خود انتخاب مي كنند، اين مصيبتي 

مضاف بر مصيبت قبلي مي شود. 
با اي��ن توضيح��ات دولتي ها، خصوصاً ش��خص 
رئيس جمهور اگر مي خواهند براي 100 روز آينده 
كاري خود يك گ��زارش پربار خ��ارج از تخريب 
فعاليت هاي دولت قبلي داشته باشند، بهتر است 
اگر مي خواهند از تجربه بازنشس��تگان در دولت 
استفاده كنند، اين افراد را به مشاوره هاي مديريتي 
محدود سازند و در كنار آن از نيروهاي متخصص 
جوان در رده هاي مديريتي و حتي وزارتي و براي 

انجام كارهاي اجرايي استفاده كنند. 

علي رضائي
    گزارش

در همايش تبيين راهبردهاي اطلاعاتي و عملياتي سپاه در دريا عنوان شد
آمادگي سپاه براي انجام پيچيده ترين مأموريت هاي رزمي

 با حضور س�ردار حس�ين س�لامي، جانشين 
فرمانده كل س�پاه، همايش عالي فرماندهان 
و مديران نيروي دريايي س�پاه با هدف تبيين 
آخري�ن راهبرده�اي اطلاعات�ي و عملياتي 
س�پاه در ح�وزه دف�اع و امني�ت درياي�ي و 
بررس�ي آخرين وضعيت سياس�ي و امنيتي 
حوزه خليج ف�ارس و تنگ�ه هرمز ب�ا عنوان 
همايش عالي قدر در بندرعباس برگزار ش�د. 
به گزارش ايسنا، در جريان اين همايش دو روزه 
كه تمامي فرماندهان مناطق، پايگاه ها، گروه هاي 
موشكي، مراكز و دانش��كده هاي آموزشي و ساير 

رده هاي نيروي دريايي س��پاه تا س��طح ناوگروه 
ش��ركت داش��تند، مباحث مختلف اطلاعاتي و 
عمليات��ي، آخري��ن وضعي��ت عمليات��ي حوزه 
خليج فارس و تنگ��ه هرمز و همچني��ن درياي 
عمان، آخرين وضعيت حضور نيروهاي بيگانه و 
فرامنطقه اي در خليج ف��ارس و پايگاه هاي آنان 
در كش��ورهاي جنوبي حوزه خليج فارس، مورد 

بررسي قرار گرفت. 
فرماندهان مجموعه هاي مختلف عملياتي نيروي 
دريايي سپاه اعم از فرماندهان واحدهاي شناوري، 
موش��كي س��احل به دريا، هوادريا، تفنگداري، 

تكاوري و پهپاد در اين همايش، گزارش تفصيلي 
از آمادگي هاي خود را ب��راي اجراي راهبردهاي 
كلان سپاه در حوزه هاي مرتبط دريايي در خليج 
فارس و تنگه هرمز و پيگيري منويات فرمانده كل 

قوا ارائه دادند.
 جانشين فرمانده كل سپاه نيز در اين همايش طي 
سخناني، ضمن تقدير از مجاهدت هوشمندانه و 
مدبرانه مجموعه فرماندهان نيروي دريايي سپاه 
و فهم و درك و آمادگي و بصيرت رزمندگان اين 
نيرو، انتظارات و س��رفصل هاي مه��م راهبردها 
و سياست هاي امنيتي و دفاعي س��پاه در حوزه 

درياي��ي را تبيين و خاطرنش��ان ك��رد: به لطف 
تلاش ه��اي انجام ش��ده در حوزه ه��اي مختلف 
دفاعي و امنيتي س��پاه به ويژه در حوزه دريايي، 
امروز ظرفيت، توانمندي و سطح قابل اطميناني 
از آمادگي براي انجام پيچيده ترين، دشوارترين 
و پرمخاطره تري��ن مأموريت هاي رزمي و دفاعي 

ايجاد شده است. 

      دفاعي

انتقاد تلويحي آيت الله صديقي نسبت به يكي از تعابير رئيس جمهور

  مالك اشتر، هم قاضي بود هم يك سردار خوب
امام جمع�ه موقت ته�ران با بي�ان اينك�ه اين تعبي�ر كه يك 
س�رهنگ نمي توان�د حقوق�دان باش�د، تعبي�ر درس�تي 
نيس�ت، گفت: مال�ك اش�تر در كن�ار اميرالمومني�ن)ع( هم 
در قضاوت ع�ادل و هم در جنگ س�ردار و س�رباز خوبي بود. 
به گزارش تسنيم، حجت الاسلام صديقي در همايش سازمان بسيج 
حقوقدان��ان كه ديروز در قزوين برگزار ش��د، اظه��ار كرد: خداوند 

همراه با رسولان معجزه اي به آنها داد و مردم با ديدن آن معجزه ها 
به پيامبران اعتماد كردند، بنابراين ه��ر مصلحي كه داعيه اصلاح 
داشته باشد، چه دادگستري باشد چه دانشگاه ها، نيروي انتظامي و 
پاسدار باشد، نخستين قدم شان بايد جلب اعتماد مردم باشد و اين 
موضوع محقق نمي شود مگر اينگه مردم آنها را باور   و به آنها اعتماد 
كنند. امام جمعه موقت تهران تأكيد كرد: اين تعبير كه يك سرهنگ 

نمي تواند حقوقدان باشد تعبير درستي نيست، مصداق آن هم اينكه 
مالك اش��تر در كنار اميرالمومنين)ع( هم در قض��اوت عادل بود و 
هم در جنگ سردار و سرباز خوبي بود. وي افزود: در نظام اسلامي، 
نظامي گري شغل نيست، بلكه همه نظامي هستند، به فرموده رهبر 
معظم انقلاب كه ديده بان ارزش هاي ديني ما است، بسيجي كسي 

است كه اين نظام را قبول دارد و از آن دفاع مي كند. 

       نگاه

 عكس: فاطمه عرفانيان /جوان


